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شهر هفته نامه سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، اقتصاد   ي و ورزشي      سال بیست و یکم    پنجشنبه 30 شهریور 1402     شماره 2980

عروس گلمان، سیده انسیه غیور سقایی 
افتخارآفرینی شما را در کسب رتبه نخست کلاس علمی 

اکتشافی ششمین دوره ملی و سومین دوره بین المللی مسابقه 

کن ست ایران که توسط پروهشگاه هوافضای ایران و بنیاد 

نخبگان برگزارشده است  تبریک تهنیت می گوییم.

علی پاکباز خسروشاهی و بانو

همسر عزیزم، سیده انسیه غیور سقایی 

افتخارآفرینی در کسب رتبه نخست کلاس علمی اکتشافی ششمین 

دوره ملی و سومین دوره بین المللی مسابقه کن ست ایران که 

توسط پروهشگاه هوافضای ایران و بنیاد نخبگان برگزارشده 

است را صمیمانه  تبریک و تهنیت می گویم. پیمودن  پله های 

ترقی در کسب علم و دانش رابرایت   آرزو می کنم.

پدرام

تحلیلگر مسایل بین الملل گفت: ۵ فرصت در جریان 

سفر رییس جمهور به نیویورک وجود دارد که می توان 

از آن ها استفاده کرد. اما من به طورکلی اعتقاد ندارم که 

در یک سفر می توان دستاوردی درست کرد. ما در ایران 

عادت داریم دستاورد سازی کنیم وگرنه سفر می تواند 

زمینه ساز خوبی شود. شما در یک سفر می توانید پیشنهاد 

خوبی دهید که زمینه ساز یک دستاورد شود. می توانید با 

چند نفر ملاقات داشته باشید و بعضی از سوء تفاهم ها را 

برطرف کنید و دور جدید همکاری هایی را شروع کنید. 

اما قاعدتا نباید امیدی به سفر برای دستاورد داشت.

بین الملل  مسایل  تحلیل گر  بهشتی پور   حسن 

در خصوص اهمیت سفر رییسی به نیویورک در مقطع 

فعلی و محورهای احتمالی سخنرانی رییس جمهور در 

سازمان ملل گفت: طبیعتا آقای رییسی درباره مسایل 

روز دنیا صحبت می کند. اما برای من سوال است که چرا 

باید روسای جمهور ما به این مجمع بروند. یعنی از زمان 

آقای احمدی نژاد اصرار بر این بود که رییس جمهور به 

این سفر برود، درحالی که همین کار را وزیر خارجه هم 

می تواند انجام دهد. مگر اینکه ملاقات سطح بالایی 

را در نظر گرفته باشند که از دست وزیر امور خارجه هم 

برنیاید. این موضوع تبدیل به یک کار رسمی شد که 

هم آقای احمدی نژاد و هم آقای روحانی والان هم طی 

این دو سال آقای رییسی در پیش گرفتند و اگر دو دوره 

رییس جمهور باشد، هرکدام ۹ بار به نیویورک می روند.

وی افزود: اگر درباره اهمیت این سفر بخواهیم صحبت 

کنیم، معمولا رییس جمهور وقتی به نیویورک می رود 

از ۵ فرصت استفاده می کند. اول سخنرانی در مجمع 

عمومی سازمان ملل که تریبونی است که ایران بتواند 

نقطه نظرات خود را درباره مسایل داخلی و بین المللی 

که به نوعی به ایران ارتباط داده می شود، در جهت تنویر 

افکار عمومی ارایه کند. فرصت دوم معمولا برگزاری 

ملاقات های سطح بالا با مسوولین کشورهای مختلف 

است که اگر بخواهد در حالت عادی انجام شود، کلی 

تشریفات، وقت و هزینه دارد اما در مجمع عمومی 

سازمان ملل خیلی سریع می توانند دو هیات باهم به 

توافق رسیده و در عالی ترین سطح باهم دیدار و گفت وگو 

کنند. در این دیدارها موضوعات مهم موردنظر دو طرف 

یا حتی چند طرف بررسی و مورد رایزنی قرار می گیرد 

و این فرصتی است که درجاهای دیگر به این سرعت و 

راحتی تحقق پیدا نمی کند.

این تحلیل گر مسایل سیاست خارجی تصریح کرد: فرصت 

سوم مربوط به برگزاری کنفرانس مطبوعاتی است که 

بالاخره زمان مجمع عمومی سازمان ملل صدها خبرنگار 

و صدها شبکه مختلف در این مجمع جمع می شوند و 

برگزاری کنفرانس مطبوعاتی یکی از راهکارهایی است 

که رییس جمهور می تواند از آن استفاده کند تا مواضع 

ایران را تبیین کرده و خودش را در چالش خبرنگاران قرار 

دهد و پاسخ هایی را به خبرنگاران بدهد که در راستای 

دیپلماسی عمومی، می تواند خیلی مؤثر باشد. فرصت 

چهارم هم معمولا زمانی است که رییس جمهور با ایرانیان 

خارج از کشور و به ویژه ایرانیان مقیم آمریکا طبق فرصت ها 

و امکاناتی که بین ایرانی ها است، گفت وگو می کند؛ 

رؤسای جمهور قبلی هم این کار را انجام داده اند و به نظر 

می رسد این فرصت خوبی است چراکه کمتر امکان این 

وجود دارد که همه آن ها به ایران بیایند و در ایران چنین 

جلسه ای تشکیل شود تا بتوانند با این افراد هم دیدار 

و گفت وگو داشته باشد. وی افزود: پنجمین فرصت هم 

مصاحبه با رسانه های بین المللی است که مخاطبشان 

در داخل آمریکا است. مثلا سی ان ان که داخل و خارج 

از آمریکا هم پخش می شود. همچنین شبکه فاکس نیوز 

و... بالاخره یکی، دو شبکه می تواند با مخاطب داخل 

ایالات متحده آمریکا ارتباط برقرار کند که مسایل ایران 

را برای آن ها توضیح دهد. بنابراین از طریق صحبت با 

رسانه های داخل آمریکا، مردم آمریکا که کمتر به شکل 

مستقیم در جریان سیاست های داخلی و خارجی ایران 

قرار دارند، با این جزییات آشنا می شومد و این در نوع خود 

یک فرصت مفید است. درمجموع هزینه هایی که برای 

سفر رییس جمهور انجام می شود، در این ۵ جنبه قابل 

توجیه است به شرطی که بتوانند از این فرصت ها استفاده 

کنند، اینکه چقدر آقای رییسی از این فرصت ها استفاده 

می کنند را نمی دانم. نکته دیگر اینکه اگر ایران در مجمع 

عمومی یک طرح مشخصی را اعلام کند که بتواند آن را 

به تصویب برساند و آن طرح را پیگیری و اجرایی کند، 

ازنظر بین المللی می تواند نکته مثبتی برای ایران باشد.

فرصت های رییس جمهور در نیویورک 
بوی ماه مدرسه 

در آستانه آغاز سال تحصیلی بازگشایی مدارس و 

بازگشایی مدارس و دانشگاه ها و مراکز تحصیل علم و 

دانش قرار داریم آمادگی میلیون ها دانش آموز و دانش 

جو برای کسب علم و معرفت شود و شوق تازه ای در 

کوچه و خیابان ها جاری می سازد 

اما پاییز رنگارنگ در حالی آغاز می شود که مشکلات 

کسب علم فرزندان خانواده از چند ماه قبل گریبان 

والدین را گرفته است .از پول شهریه مدارس دولتی 

هنگام ثبت نام و شهریه های سر به فلک کشیده 

دانشگاه ها گرفته تا قیمت های فضایی لباس فرم 

مدارس ، هزینه های سرسام آور سرویس رفت وبرگشت 

درنهایت هزینه های کمرشکن لوازم التحریر موردنیاز 

طالبان دانش . 

به نظر می رسد به همان اندازه که آغاز سال تحصیلی 

برای دانش آموزان و دانشجویان فرح بخش و دلگشا 

است ، برای والدین پیام آور مشکلات مالی مضاعف 

و کار و زحمت بیشتر برای تامین این مخارج است. 

از این گذشته باید دید که مسوولان شهری چه تدابیری 

اندیشیده اند تا این ایام با ترافیک خیابان ها و محلات 

مواجه نشویم ، مسوولان آموزش وپرورش چه برنامه ای 

ریخته اند تا مانند سال های قبل نشوند که بسیاری از 

کلاس ها بدون معلم بماند ، کتاب ها به موقع نرسد و 

مدارسی دو شیفته و سه شیفته نباشد .

هرچند این یادداشت و ده ها و صدها یادداشت 

ازاین دست هم نمی شود از مشکلات مالی خانواده ها 

را رفع کند یا تاثیری به مسوولان داشته باشد تا به 

وظایف خود در قبال نسل جوان کشور به موقع و 

به خوبی عمل کنند ، اما مانند هرسال نگارنده این 

مطالب را بیان می کند ، شاید کسی به فکر بیفتد و 

برای مردم قدمی بردارد. 

شهردار مشهد مطرح کرد

 پایان احداث چهارراه کاشانی
 تا سه ماه آینده

شهردار مشهد از پایان احداث چهارراه شهید محسن 

کاشانی تا سه ماه آینده خبر داد.

محمدرضا قلندر شریف در مراسم آغاز عملیات اجرایی 

احداث چهارراه شهید محسن کاشانی اظهار داشت: 

بیش از ده سال است عملیات نوسازی، بازگشایی 

معابر و خرید املاک در محدوده بافت حرعاملی 

انجام شده، اما همچنان به هم ریختگی هایی در این 

محدوده وجود دارد. خرسندم که در دومین روز ماه 

ربیع الاول شاهد اجرای این پروژه  و سروسامان 

گرفتن این محله هستم.

وی ادامه داد: تا زمانی که مردم را در اجرای پروژه ها 

به ویژه نوسازی بافت فرسوده دخیل نکرده و اعتمادسازی 

نکنیم، موفق نخواهیم شد.

قلندر افزود: تاکنون صد میلیارد تومان برای تملک 

١٣ قطعه از املاک این مسیر هزینه کرده ایم، برای 

اجرای این پروژه نیز ٣٠میلیارد تومان اعتبار در نظر 

گرفته ایم. در این محدوده هم تقاطع شکل خواهد 

گرفت و هم فضای سبز ٧٠٠ مترمربعی و محدوده 

به سه هزار مترمربع توسعه خواهد یافت.

شهردار مشهد گفت: احداث تقاطع، فضای سبز 

و پیاده رو ها حداکثر ظرف مدت سه ماه باید به 

سرانجام برسد. همچنین مسیر پیاده رو خیابان عامل 

تا چهارراه عامل تا قبل از عید نوروز امسال باید به 

بهره برداری برسد.

قلندر بیان داشت: امسال اوراق مشارکت جهش 

خوبی داشته است.

استاد اقتصاد دانشگاه الزهرا اظهار داشت: کسانی که 

مدعی اند در اجرای مولدسازی ها شفاف هستند لازم 

است جزییات لیست اموالی که قرار است به فروش 

برسانند را اعلام کنند و بگویند که این اموال را با چه 

قیمتی، به چه کسانی و مهم تر اینکه با چه تسهیلاتی 

به فروش می رسانند و فروخته اند.

کسی پاسخگوی ابهامات مولدسازی نیست
احمد توکلی، رییس هیات مدیره سازمان دیده بان شفافیت 

و عدالت و عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام مدعی 

شده هیات مولدسازی طبق قانون می تواند برای خود و 

امربران، از مجموع 108 هزار میلیارد تومان حاصل از 

زمین فروشی در این طرح، که در بودجه امسال مصوب 

شده است، تا ۵400 میلیارد تومان حق الزحمه تعیین 

کند. حتی درصورتی که اعضای هیات ۹0 درصد این 

حق الزحمه را به امربران بدهند و خود فقط 10 درصد 

آن را بردارند، به هر یک از 7 صاحب منصب عضو هیات 

برای شرکت در 24 جلسه در کل سال 1402، مبلغ 8 

میلیارد تومان حق الزحمه پرداخت می شود. هرچند 

»احسان خاندوزی« وزیر اقتصاد این موضوع را رد و 

تکذیب کرده اما همچنان انتقادات قوی و محکم بر 

سازوکار مولدسازی دارایی های دولت وارد بوده که از 

مهمترین آن ها مصونیت ابدی قضایی این هیات 7 نفره 

است.هر بار که از مولدسازی اعداد و ارقامی منتشر و 

اعلام می شود ابهاماتی ایجاد می شود که اساسا متر و 

معیار قیمت گذاری ها چه بوده و این واگذاری ها با چه 

صلاح دید هایی به چه کسانی انجام می شود و هر بار هم 

مسوولان ازجمله خاندوزی تمام موضوعات را به سایتی 

که خود دولت و نه نهاد غیر وابسته و مستقل آن را درباره 

مولدسازی ها راه اندازی کرده و اطلاعات را بارگذاری 

می کند، ارجاع می دهد. اما در این مدت نه تنها ابهامات 

رفع نشده اند بلکه با عملکرد هیات واگذاری ابهامات 

بیشتر هم شده که نمونه  آن اظهارات اخیر احمد توکلی 

است. البته نکته حایز اهمیت اینکه وزیر اقتصاد اعداد 

اعلام شده در نامه توکلی را تکذیب نکرده بلکه گفته است 

که مبلغ مورداشاره در قانون طبق آیین نامه اجرایی 

موجود صرف پرداخت هزینه های مربوط به اجرای 

قانون مولدسازی شده  و البته اعلام نکرده که اجرای 

قانون چه هزینه ای در برداشته  است.   

انتقاد استاد اقتصاد دانشگاه الزهرا به یک مصوبه مهم سران قوا

ابهامات مولدسازی 

  یادداشت سردبیر

خبر

 برهه برجسته تاریخ ایران 
*دکترعليپاکبازخسروشاهي

رهبر انقلاب صبح دیروز با جمعی از طلایه داران، خانواده های 

شهدا، هنرمندان، نویسندگان، امدادگران، پیشکسوتان و فعالان 

دفاع مقدس دیدار کردند.حضرت آیت الله خامنه ای، رهبر انقلاب 

اسلامی در این دیدار فرمودند :واقعه دفاع مقدس یک برهه برجسته 

و مهم از تاریخ کشور ماست. این مقطع و واقعه مهم را باید درست 

بشناسیم و به اذهان نسل های بعدی معرفی کنیم.اگر نسل های 

پی درپی ما جوانب مهم و معنادار دفاع مقدس را بشناسد و بدانند 

ملت ایران چطور توانست به سکوی پیروزی برسد و در آنجا با قدرت 

و سربلندی بایستد، در این شناخت درس های بزرگی وجود دارد 

و کارهای بزرگی پیش می رود.ما نتوانستیم تاکنون جزییات این 

تابلوی عظیم ]دفاع مقدس[ و پرنقش و نگار را بشناسیم و بشناسانیم.

عظمت حادثه ]دفاع مقدس[ را از چند زاویه می توان دید، یکی از 

زاویه آن چیزی است که از آن دفاع می شد؛ یکی از این زاویه است 

که این دفاع در برابر چه چیزی انجام می گرفت؟ زوایه سوم این است 

که این دفاع به وسیله چه کسانی انجام شد؟ آنان چه کسانی بودند؟ 

زاویه چهارم این است که آثار و دستاوردهای این دفاع چه بود؟

در دفاع مقدس از انقلاب اسلامی، از جمهوری اسلامی که محصول 

آن است و از تمامیت ارضی کشور دفاع می شد. طرف مقابل به این سه 

حمله کرده بود. هدف اساسی و مهم دشمن تمامیت ارضی نبود که 

هدف صدام بود، هدف اصلی انقلاب بود. می خواستند این انقلاب 

بی نظیر را که مردم ایران رقم زدند سرکوب کنند.
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سیدعلی اکبر قلیچ خانی
کارشناس ارشد جامعه شناسی

اجتماعی   انرژی زای  عوامل  از  یکی 

پیروزی های قهرمانانشان است. مردم 

از زندگی روزمره خسته می شوند نیاز به 

تخلیه انرژی و جذب انرژی جدید دارند 

حتی تمول و ثروت نیز نمی تواند چنین 

حسی را بیاورد.

از اول تاریخ تاکنون موضوع "قهرمان" 

و تاثیر آن در جامعه - باوجود روش های 

را  خود  جایگاه  فرهنگ سازی-   نوین 

در اثرگذاری فرهنگی حفظ کرده است.

در زمانه کنونی نیز با گسترش فضاهای 

مجازی مختلف و امپراتوری رسانه ها  آنچه 

باعث تاثیرگزاری در بدنه جامعه می شود با 

تسلط فضای مجازی به متن زندگی مردم 

شاهد اضافه شدن قهرمانان مجازی به 

قهرمانان واقعی و حقیقی به فرهنگ عامه 

ملت ها هستیم.

قهرمان های مجازی بیشتر نقش سرگرم کننده 

رادارند درحالی که قهرمانان واقعی مانند 

ورزشکاران علاوه بر سرگرم کنندگی برای 

دوستدارانش ، سبک زندگی اش نیز موردتوجه 

مردم است. قهرمانان حقیقی در اعتقادات 

و فرهنگ و سبک زندگی طرفدارانشان 

نقش آفرینی دارند. در جامعه مسلمانان 

نقش پیامبران و امامان علیهم السلام و 

در سایر جوامع، بزرگان علمی و معنوی 

به عنوان قهرمانان حقیقی که راه سعادت 

جامعه شان در نزدیکی رفتاری و اخلاقی 

تعریف شده است، هر قوم و جامعه ای 

تاریخشان به قهرمانان حقیقی اوج و 

ارزش دارد.

طبیعی است که قضاوت های سطحی 

بسیار راحت تر از موضوع تولید و تکثیر و 

مسیر سازی برای قهرمانان است؛ آفتی 

که فعلا ما نیز به نوعی به آن مبتلا هستیم.

در این مطلب سعی داریم به چرایی 

نیاز جامعه به قهرمان تا جایی که بتواند 

به عنوان بازوی ارتقای فرهنگی جامعه 

تبدیل شود ، بپردازیم.

قهرمان و جامعه
فلسفه و فرهنگ زندگی هر جامعه ای 

از طریق قهرمان، راحت تر از جملات 

حقوقی قانون برای مردم پذیرش دارد؛ تاثیر 

شخصیت های کارتونی از باربی تا جادویی 

مانند هری پاتر گرفته تا قهرمانان ورزشی که 

منجر به ایجاد اشتیاق اجتماعی به ورزش 

خاصی شده اند از همین قهرمان سازی 

نشات گرفته، همین فرمول ساده، قابلیت 

اجرا یافته و تبدیل به حقیقت شده است.

تاثیر اجتماعی یک سلبریتی به حدی است 

که اگر بگوییم "یک قهرمان دوست داشتنی 

بساز، یک مملکت را قبضه کن" ادعای 

دوری نیست!

نیاز یک ملت به قهرمان مثل نیاز یک فرد 

به لباس است. هرچقدر لباس، شیک 

و تمیز تر باشد، ناگفته در ذهن بیننده 

تاثیر خود را می گذارد. ساعت ها زمان 

و کلام وزین می خواهد تا طرف مقابل 

قبول کند، اثری که نگاه اول به فردی 

که یک دست کت وشلوار اتودار پوشیده 

را گذاشته و پذیرفته است.

در حوزه فرهنگ و مد "و همین لباس 

زیباست نشان ادمیت" موضوع مقبول  

جاری و ساری است. قهرمان، کار همان 

کت وشلوار را می کند.

همه جوامع قهرمان می خواهند و هر 

می شناسند.  قهرمانانش  با  را  ملتی 

قهرمان به مردمش عزت نفس و قدرت 

بالندگی وبرتری می دهد. آنچه اغلب 

دنیا از کلمبیا می دانند، شکیراست تا 

جاذبه های تاریخی و طبیعی آن!

اجتماعی   انرژی زای  عوامل  از  یکی 

پیروزی های قهرمانانشان است. مردم 

از زندگی روزمره خسته می شوند نیاز به 

تخلیه انرژی و جذب انرژی جدید دارند 

حتی تمول و ثروت نیز نمی تواند چنین 

حسی را بیاورد.

یکی از کارهای ثروتمندان، نزدیکی و 

برقراری ارتباط با قهرمانان است. قهرمان 

 در طبقات ضعیف، نماد آرزوها و آمال 

بر زمین مانده آنان است که توسط قهرمان 

زنده می شود و برای ثروتمندان، تفریح و 

لذت و کسب سود بیشتر از همنشینی 

و استخدام قهرمانان است.

تاثیر فضای مجازی بر نسل جدید

 قهرمان سازی یا سلبریتی آفرینی؟!
دانشگاه و ضرورت وجود استادان منتقد 

غلامرضابنیاسدی

خبرهای حوزه دانشگاه را که می شنوم. از دانشجویان که می شنوم 

امروز فلان استاد به مشکل خورد و آن دیگری با قطع همکاری کارش 

پایان یافت، غصه می خورم. این قصه ها را درشان نظام متعالی آموزش 

عالی ایران اسلامی و نظام قدرتمندمان نمی دانم. یاد سال های دور 

و دیر خویش می افتم که در حوزه ای خوشنام سعادت تلمذ و تنفس 

داشتم. آن روزها در مواجهه با دیگر دوستان به آن حوزه مباهات 

می کردیم. به زبان امروزی، پُزش را می دادیم. ما در مدرسه ای بودیم 

که چند مجتهد مسلم در آن تدریس می کردند. فیلسوفی درس می داد 

که می گفتند در جهان، امضایش بیش از مدارک دانشگاه ها معتبر 

است. پُزش را می دادیم به این وآن حتی ماهایی که به جایگاه نشستن 

در کلاس آن حضرات، نرسیده بودیم. همین که می توانستیم آنان 

استوانه های علمی و اخلاقی و معرفتی را از نزدیک ببینیم و هرروز 

سلام کنیم و به علیکشان، سلامتی بجوییم کافی بود تا از حس ممتاز 

بودن برخوردار شویم. گاه هم پرسشی به ذهن می رسید که چون بر 

زبان می آمد به کرامت پاسخ می فرمودند و ما را به تکریمی می نواختند 

که بزرگواری شان را معنا می داد. ما با نفس کشیدن در جایگاهی 

چنین افتخار می کردیم. برای من قصه دانشگاه هم از همین قسم 

است. به وجود ذی جود استادان برجسته است که دانشگاه متمایز 

و ممتاز می شود نه ساختمان و زمین و درودیوار. استادان دانشگاه 

شریف را بگیرید هیچ شرافتی بر فلان شعبه دانشگاه در فلان نقطه 

دور نخواهد داشت. دانشگاه شهید بهشتی زمانی می تواند بهشت 

آفرین باشد که استادان سازنده و پژوهنده در کلاس داشته باشد. 

دانشگاه علامه هم به اسم علامه، پرورنده علامه های فردا نخواهد 

بود اگر از قله های علم و دانش و معرفت تهی گردد. دانشگاه، باوجود 

فرهیختگان عالم است که دانش افزا می شود اما با حضور برخی 

نام ها در جایگاه استاد، نه دانش افزا، که" دانش کاه" خواهد شد. 

نتیجه اش را در فردای های نزدیک به چشم هوش ما خواهد آمد. 

برگردیم از میانه راهی چنین. استادان را به بلندای قامت علمی شان 

بر صدر بنشانیم و به اندازی عمق انتقاداتشان قدر نهیم. بدانیم 

با آینه گان به زبان آمده، راحت تر می توانیم رفع عیب کنیم و تا بام 

موفقیت قدم برداریم. در کنار بزرگان است که می شود بزرگ شد 

و الا متوسط القامه ها قدبلندها را تاب نمی آورند و توان پروریدن 

بلندتر از خود را هم ندارند... 

برنامه های گرامیداشت هفته دفاع مقدس 
تشریح شد

خروشی-نشست خبری و تشریح برنامه های چهلمین سومین 

سالروز دفاع مقدس و مراسم جهاد و مقاومت از دیروز تا امروز در 

سالن اجتماعات مرکز فرهنگی دفاع مقدس با حضور اصحاب رسانه 

برگزار شد.مدیرکل اداره حفظ آثار و نشر ارزش های دفاع مقدس 

خراسان رضوی در این نشست ضمن تشریح برنامه های اجرایی 

در این هفته گفت:ستاد گرامی داشت هفته دفاع مقدس از 2ماه 

گذشته فعالیت خود را آغاز و در این راستا با ثبت بیش از ۳هزار برنامه 

بارگذاری شده در سامانه 1۹87برنامه را در سطح استان تایید ونهایی 

کرد.حسینعلی یوسفعلیزاده افزود: دیدار ویدیو کنفرانسی 1۶هزار 

نفر از ایثارگران و خانواده شهدا با مقام معظم رهبری که بیش از 

 ۵0درصد از این دیدارکنندگان را جوانان و بانوان شکل خواهند داد 

در ۳۹شهریورماه و برگزاری مراسم متنوع در سالن همایش های 

استان قدس رضوی نخستین برنامه ستاد اجرایی خواهد بود و در 

روزهای آتی رژه نیروهای مسلح؛ نمایش بیش از 7فیلم با موضوع 

دفاع مقدس که به دست هنرمندان خراسان رضوی تهیه شده در 

سینما هویزه مشهد؛همایش نمایش آیینی »نوری در امروز«به مدت 

یک ماه به همت شهرداری؛عطرافشانی و غبارروبی مزار شهدا به ویژه 

شهدای گمنام است.

مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی به آسیب شناسی 

نظارت مؤثر بر عدم استفاده از کار کودکان پرداخت و 

نوشت: بر اساس آمارها کار کودک گریبان گیر حدود 

8درصد و با احتساب کودکان خانه دار حدود 1۵درصد 

از کودکان کشور است؛ حدود 10درصد از کودکان 

کار به مدرسه نمی روند.

دفتر مطالعات اجتماعی مرکز پژوهش های مجلس 

شورای اسلامی در گزارشی با عنوان »چالش های 

نظارت مؤثر بر عدم استفاده از کار کودکان« نوشت: 

تعدادی از کودکان به دلایل مختلف ازجمله فقر 

خانوارها در اشکال مختلفی از »کار کودک« مانند 

کار در کارگاه ها مشغول به کار هستند. بر اساس این 

تعریف، کار کودک »به عنوان کارهایی تعریف می شود 

که کودکان را از دوران کودکی، ظرفیت و توانایی و 

شانشان محروم می کند و برای رشد فیزیکی و روانی 

آن ها مضر است«. بر اساس آمارها، کار کودک گریبان 

گیر حدود 8 درصد و با احتساب کودکان خانه دار 

حدود 1۵ درصد از کودکان کشور است، در این میان 

حدود 10 درصد از کودکان کار به مدرسه نمی روند.

در این گزارش عنوان شده است کار کودک به دلیل 

آسیب های آن به لحاظ قانونی در قوانین بین المللی 

و داخلی نظیر قانون کار )1۳۶۹( و قانون حمایت از 

اطفال و نوجوانان )1۳۹۹( منع و جرم انگاری شده 

است و دولت مکلف شده است به منظور کاهش کار 

کودکان، اقدامات و حمایت های لازم از کودکان را 

به عمل آورد.به رغم منع قانونی این کارها، برحسب 

گزارش های مختلف، کودکان کماکان در فعالیت های 

اقتصادی مورد سواستفاده و بهره کشی قرار می گیرند. 

سواستفاده از کودکان نشان دهنده ضعف در ضمانت 

اجرای قوانین و نبود سازوکار مناسب جهت نظارت 

مؤثر بر عدم استفاده از کار کودک است، به عبارتی 

ضعف در اجرای قوانین و عدم نظارت مؤثر بر کارگاه ها 

یکی از عمده دلایل شکل گیری کار کودک است.

بررسی های این گزارش حاکی از آن است که ماهیت 

تعدادی از کارهای کودک به ویژه بدترین اشکال 

آن به گونه ای است که نظارت بر آن ها و لذا حذف 

آن ها را دشوار می کند. کارهای خانگی، کارهای 

غیرقانونی نظیر جابه جایی مواد مخدر، کار در مناطق 

دشوار و دور از نظارت نظیر کولبری، سوءاستفاده 

جنسی از کودکان در زمینه های مختلف نمونه ای 

از این کارها هستند، برای مثال نظارت قانونی بر 

کارهای خانگی به دلیل آنکه در حوزه خصوصی رخ 

می دهد به راحتی امکان پذیر نیست. کاهش این 

کارها، تنها با ریشه کن کردن فقر و آگاهی بخشی 

به جامعه امکان پذیر است.

در بسیاری از اسناد بین المللی که کشور ایران نیز 

برخی از آن ها را پذیرفته است، نظیر کنوانسیون 

حقوق کودک کنوانسیون ممنوعیت و اقدام فوری 

برای محو بدترین اشکال کار کودک و قوانین داخلی 

نظیر قانون کار )1۳۶۹( و قانون حمایت از اطفال و 

نوجوانان )1۳۹۹( کار کودک منع شده است. به رغم 

منع کار کودکان در سن کمتر از 1۵ سال و مداخله در 

وضعیت های مخاطره آمیز ازجمله بهره کشی اقتصادی 

از »اطفال« و »نوجوانان« در قوانین، شاهد حضور 

کودکان در کارهای مختلف ازجمله بدترین شکل 

آن ها هستیم.

گزارش مرکز پژوهش های مجلس بر این نظر است که 

مشارکت کودکان در این شکل از کارها نشان دهنده 

ضعف در اجرای قوانین است. قانون، اداره کل بازرسی 

کار و امور اجتماعی را موظف کرده است که بر کارگاه ها 

نظارت کند تا از کار کودکان استفاده نشود.

وزارت کشور موظف شده است شرایط تحصیل را 

برای همه کودکان ایرانی و اتباع فراهم کند، سازمان 

بهزیستی نیز مسوول ساماندهی کودکان خیابانی 

شده است و شهرداری ها مکلف به نظارت بر عملکرد 

پیمان کاران این سازمان به منظور عدم به کارگیری 

اطفال شده اند.

با این اوصاف نظارت دستگاه هایی همچون اداره 

کل بازرسی کار و امور اجتماعی فراگیر، منظم و 

موثر نیست و مجازات کارفرمایان متخلف قاطع و 

بازدارنده نیست. اداره بازرسی کار و امور اجتماعی 

در زمینه نظارت بر کارگاه ها در بسیاری از موارد به 

فرایندهای بوروکراتیک اکتفا و فرایند نظارت بر کار 

کودکان را موقوف به گزارش های دیگر ازجمله گزارش 

 سازمان های مردم نهاد کرده است و کمتر به صورت حضوری 

بر کارگاه ها به ویژه در بخش غیررسمی نظارت می کند.

نبود نظارت مؤثر بر کار کودک باعث شده است کودکان 

برحسب گزارش ها در بسیاری از فعالیت های اقتصادی 

مورد سوءاستفاده و بهره کشی قرار گیرند، به عبارتی دیگر 

نبود نظارت مؤثر بر کارگاه ها یکی از عمده دلایل 

شکل گیری کار کودک است.

مرکز پژوهش های مجلس گزارش داد

۱۵درصد کودکان کشور درخطر بهره کشی

یادداشت

خبر
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امیرحسین غلام زاده
رانندگان اتوبوس های بین شهری به عنوان 

کسانی  که با صرف عمر خود، تجربه زیادی 

در مورد تصادف های جاده ای دارند، سه 

عامل »جاده ناایمن«، »کم تجربه بودن 

رانندگان به ویژه رانندگان خودروی سواری« 

و »قوانین به روز نشده راهنمایی و رانندگی« 

را از مهمترین دلایل بروز یا شدت یافتن 

تصادف های سهمگین برشمردند.

تصادف های  شد،  مطرح  که  آن گونه 

که  است  از مشکلاتی  یکی  جاده ای 

بعد از اختراع خودرو ایجاد شد و همواره 

به موازات پیشرفت در این کالای عمومی 

ابعاد متعددی یافت. دلایل متعددی برای 

این سوانح وجود دارد. از وضعیت تولید 

خودروی نامناسب تا جاده ها و بسیاری 

از موارد دیگر؛ اما چیزی که کمتر به آن 

توجه شده، دلایل تصادف های جاده ای از 

زبان کسانی است که شغلشان رانندگی 

در جاده های بین شهری است، موضوعی 

که گزارش حاضر به آن اختصاص دارد.

به گفته رییس پلیس راهور نیروی انتظامی 

اتوبوس ها بیشترین سهم را در بروز تصادف ها 

دارند که عامل خستگی و خواب آلودگی 

رانندگان دلیل آن است اما این، همه ماجرا 

نیست و به همین دلیل پژوهشگر ایرنا برای 

بررسی بیشتر این موضوع در ترمینال 

جنوب تهران به گفت وگو با شماری از 

رانندگان اتوبوس های بین شهری پرداخت. 

این گفت وگوها یک هفته مانده به شروع 

تابستان انجام شد اما به دلیل زمان بر بودن 

هماهنگی با مسوولان ذیربط در راهور 

برای پاسخ به انتقادها و موضوع های 

مطرح شده از سوی رانندگان، در این 

بازه زمانی تکمیل و منتشر شد.

جاده های ناایمن و بی کیفیت
ساعت 2 بعدازظهر یک هفته مانده به 

شروع تابستان برای گفت وگو با رانندگان 

اتوبوس وارد ترمینال جنوب شدم. به راستی 

تحمل گرمای هوا و آفتاب بعدازظهر بسیار 

سخت است. نخستین اتوبوسی را که دیدم 

به سمتش رفتم تا با راننده آن صحبت 

کنم. کلام دردهانم منعقد نشده بود که 

به دلیل خستگی عذر خواست. به سراغ 

راننده دیگری رفتم. اتوبوس تمیز و زیبا 

با راننده ای خوش برخورد اهل گناباد 

استان خراسان رضوی.

رانندگان اتوبوس: وقتی جاده خراب 

است راننده مجبور است برای جلوگیری 

از آسیب به اتوبوس از لاینی حرکت کند 

که سالم تر است و همین امر سبب بروز 

تصادف می شود

»مجتبی« راننده اتوبوس بین شهری در 

خط گناباد به تهران، دلیل اصلی تصادفات 

را »جاده های خراب« می داند و در ادامه 

نکته های ظریفی را مطرح می کند. به گفته 

او »در تصادفات اتوبوس همیشه راننده 

اتوبوس مقصر نیست و به ندرت اتفاق 

می افتد که یک راننده در پشت فرمان 

خوابش ببرد و تصادف کند«.

»در جاده خراب، راننده مجبور است 

برای جلوگیری از آسیب به اتوبوس از 

لاینی)مسیری( حرکت کند که سالم تر 

است و همین امر یعنی ایجاد زمینه 

تصادف. به طور مثال لاین)مسیر( چپ 

جاده تهران_گناباد سالم تر است، به همین 

دلیل رانندگان این مسیر را برای رانندگی 

ترجیح می دهند؛ درحالی که این موضوع 

موجب ناراحتی سایر رانندگان و به ویژه 

رانندگان خودروهای سواری می شود.«

»این رانندگان در جاده ها وقتی می بینند 

یک اتوبوس در خط سبقت حرکت می کند 

و زمان می برد تا این خودرو بزرگ و سنگین 

بتواند سبقتش را تمام کرده و به خط خود 

بازگردد، شروع به بوق زن می کنند و وقتی 

سبقت گرفتند به قصد تلافی و اذیت کردن، 

جلوی اتوبوس ترمزهای نابجا می کنند و 

ازآنجاکه اتوبوس نمی تواند ترمز سریع بزند 

و فاصله کمی با خودروی جلو دارد، این 

اقدام موجب تصادف می شود.

در چنین وضعیتی شاید راننده اتوبوس 

مقصر باشد اما در اصل جاده خراب و 

ناایمن است که موجب تصادف می شود، 

چنانچه چند روز پیش هم در »شریف آباد« 

نزدیک تهران، یک سواری این کار را با 

اتوبوس کرد و موجب تصادف زنجیره ای 

8 خودرو شد.«

»حسن« دیگر راننده همین اتوبوس بیش 

از 20 سال است که سابقه رانندگی دارد. 

وقتی از او می پرسم چه عاملی موجب 

تصادف برای اتوبوس است، مانند تیری 

که از چله کمان رهاشده، منتظر است تا 

حرف هایش را بزند. گلایه او از جاده های 

بسیار خراب ایران است. وی که از شرق 

به غرب و از شمال به جنوب کشور را بارها 

رانندگی کرده، وضعیت جاده های ایران 

را بسیار اسفناک می داند. حرف های او 

نکات تازه تری دارد:

»جاده های ما به خصوص در فاصله تهران 

تا سبزوار بسیار خراب است و در برخی 

موارد به جای چاله با چاه روبرو هستی. از 

دو لاین)مسیر( باند رفت به سمت شرق، 

در بسیاری از موارد فقط لاین چپ سالم 

است و ما برای جلوگیری از وارد شدن آسیب 

به سیستم جلوبندی خودرو، مجبوریم 

از سمت چپ رانندگی کنیم! در این 

زمان بسیاری از رانندگان خودروهای 

سواری که متوجه این کار ما نیستند از 

سمت راست سبقت گرفته و به قصد تلافی 

جلوی اتوبوس ترمز کرده و انواع ناسزا را 

به ما می گویند.«

صحبتم با حسن به درازا می کشد و بااینکه 

تا ۳0 دقیقه دیگر باید آماده حرکت باشد، 

مشتاق به ادامه گفت وگو و بیان مشکلات 

رانندگان است. او به نکته ای اشاره می کند 

که کمتر به آن توجه شده: »قانون راهنمایی 

و رانندگی در بسیاری از جاده ها عامل 

تصادف است. به عنوان مثال در جاده 

 دوطرفه سبزوار_بردسکن نهایت سرعت 

 7۵ کیلومتر بر ساعت است و برای اتوبوسی 

که می تواند 8۵ یا ۹0 کیلومتر هم رانندگی 

کند بسیار کم و خسته کننده بوده و این 

قانون عاملی برای تصادف است.«

وی در صحبت هایش به این مساله اشاره دارد 

که جاده تهران تا سبزوار و سپس بردسکن  

بسیار بی کیفیت بوده و سال هاست این 

جاده بهسازی نشده است. وی از آسفالت 

سرد با انواع چاله که همانند زمین کشاورزی 

است و سرعت گیرهای نامتعارف و حتی 

بدون تابلو، علامت هشدار و … می گوید 

و اینکه همه این موارد در این جاده عامل 

تصادف هستند. او از تصادفی یاد می کند 

که در این جاده و به دلیل یک سرعت گیر 

نامتعارف در نزدیک روستای کاهک بدون 

 هیچ گونه رنگ سفید برای دیده شدن 

در شب و درست در جاده اصلی رخ داده بود.

رانندگی اعصاب و روان سالم می خواهد

»رضا« دیگر راننده ای که در خط مشهد _ 

تهران کارکرده و رانندگی شغل خانوادگی اش 

بوده می گوید: بیش از 2۶ سال است 

که راننده اتوبوس مسافری بین شهری 

است. او نیز دلی پر اما مشتاق برای طرح 

مشکلات دارد:

»جاده های غیراستاندارد و غیراصولی یکی 

از بزرگ ترین عوامل بروز حادثه هستند. 

جاده هایی که آسیب های جدی به خودرو 

وارد کرده و موجب می شود هر دو یا سه 

ماه، هزینه هنگفتی روی دستم بگذارد. 

همین جاده های خراب و استهلاک بالای 

اتوبوس موجب شده بسیاری از رانندگان  

خودروی خود را بفروشند؛ ترمینال جنوب 

که در هر ساعت 1۳0 یا 140 اتوبوس 

در آن فعال بود، این روزها کمتر از ۶0 

اتوبوس دارد.«

»جاده خراب راننده را مجبور به حرکت 

زیگزاگی در جاده کرده و همین امر 

 یک عامل مهم تصادف هاست. حتی 

مشغول  راهداری  که  مکان هایی  در 

تعمیر جاده است، علامت هشداردهنده 

یا وجود ندارد و یا در فاصله 10 متری 

 کارگران مشغول به فعالیت قرار داده شده

 است.

 وقتی خودرو با سرعت 110 کیلومتر 

در حال حرکت است، نمی تواند سرعتش 

را سریع کم کرده و متوقف شود؛ هرچند 

اتوبوس می تواند توقف کامل کند اما 

ترمز ناگهانی و شدید موجب استهلاک 

بالا برای لنت ترمز، لاستیک و بسیاری 

از قسمت های اتوبوس می شود که این 

کار هم یعنی افزایش استهلاک و هزینه 

هنگفت و درنهایت اعصاب و روان مشوش 

برای راننده.«

این مردم خوب !
محمدباقرعطاریانی

ایام آخر ماه صفر به پایان رسید و در روزهای تعطیلی آن به عینه 

دیدیم که مردم چه کردند؟ این مردم خوب با هر آنچه که داشتند 

از زائران مشهد الرضا استقبال و پذیرایی کردند.یکی با خودرو 

به صورت صلواتی، یکی با واکس زدن کفش ها ، یکی با در اختیار 

دادن منزلش، یکی با غذا و خلاصه هر آنچه دیدیم مهربانی و خوبی 

مردم بود.نیروهای خدماتی هم از هلال احمر گرفته تا شهرداری و 

آب و برق و گاز و... 24 ساعته مشغول خدمت بودند تا زائران دچار 

مشکل و نگرانی نشوند. این مردم خوب و میهمان نواز بارها و بارها 

ثابت کرده اند که در برابر مرام و معرفت و مسلمانی همواره در دنیا 

یکه تاز هستند و هیچ جامعه ای نمی تواند در این عرصه با آن ها 

رقابت کند.اینجاست که مسوولان هم باید از این فرصت استفاده 

کنند و در چنین عرصه ای بیش ازپیش خادم مردم باشند.خدمت 

به زائر و حرکت جهادی، تنها متعلق به مردم نباشد و چه اشکالی 

دارد برای سرعت بخشیدن به امور مردم در بخش اداری شاهد 

حرکت جهادی مدیران و کارمندان هم باشیم.حذف کاغذبازی 

و تسهیل و تسریع امور کاری مردم ، راهنمایی و خدمت صادقانه 

و مردم داری را می توان از خود مردم آموخت و بهترین نمونه حال 

حاضر ، کمک های مردم در ایام آخر صفر بود که یک الگوی کامل 

و خالص محسوب می شود.

جد   ول سود   وکو  شماره 113
به سه نفر از کسانی که پاسخ صحیح 

جد   ول را تا تاریخ 13 مهر 1402  

به شماره زیر ارسال نمایند   

09033831861 
به قید   قرعه از سوي کلبه عسل مژد   ه 

هد   ایایي اهد   ا مي شود   . 
پاسخ جد   ول  شماره 112

بررسی علل حوادث مرگبار  جاده ای از نگاه رانندگان اتوبوس

این جاده های خراب...!
  ساعت 25

آگهی فقدان سند مالکیت
نظر به اینکه آقای علی ظهوریان ایزد پناه به استناد دو 

برگ استشهادیه گواهی امضا شده منظم به تقاضای 

کتبی جهت دریافت سند مالکیت المثنی نوبت اول به 

این اداره مراجعه و مدعی است که سند مالکیت پلاک 

50251فرعی از 182اصلی بخش 10مشهد به  علت 

سهل انگاری مفقود گردیده است . با بررسی سیستم 

جامع املاک معلوم شد ششدانگ  عرصه و اعیان سند 

مالکیت یک باب آپارتمان با شماره دفتر الکترونیک 

139720306272004276به نام وی ثبت وسند مالکیت 

تک برگ بشماره 619965ب97 صادر و تسلیم شده 

است .سیستم جامع املاک بیش از این حکایتی ندارد.

لذا به استناد مفاد ماده 120آیین نامه قانون ثبت مراتب 

یک نوبت آگهی و متذکر می گردد هر کس نسبت به 

ملک مورد آگهی معامله انجام داده یا مدعی وجود سند 

مالکیت نزد خود باشد 0بایستی ظرف ده روز از تاریخ 

انتشار این آگهی اعتراض کتبی خود را به پیوست اصل 

سند مالکیت یا سند معامله به این اداره تسلیم نماید 

بدیهی است در صورت عدم اعتراض در مهلت مقرر و یا 

وصول اعتراض بدون ارایه سند مالکیت یا سند معامله 

رسمی نسبت به صدور سند مالکیت المثنی و تسلیم 

آن به متقاضی اقدام خواهد شد .

هادی ریحانی 

رییس اداره ثبت اسناد و املاک منطقه 6 مشهد

م الف 2606 
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  دیدگاه

دخالت ها و قضاوت ها
دکترمهدییاراحمدیخراسانی

»همه موهای سرت که سفید شده، چقدر پیر شدی ، چرا این قدر 

چاق شدی ، ورزش نمی کنی ، موهای سرت ریخته است، رنگ بندی 

لباس هایت اصلا مناسب نیست ، این رشته تحصیلی که در دانشگاه 

می خوانی آینده ی مناسبی ندارد، بعد از چند سال زندگی هنوز بچه 

نداری، این چه ماشینی است که سوار می شوی، در این مملکت 

نمی شود زندگی کرد و...« مجموعه این جمله ها یا شبه جمله ها 

مواردی هستند که کمابیش در هر هفته بارها و بارها از سوی برخی 

از افراد شنیده می شود. این افراد معمولا شخصیت هایی هستند که 

نیمه خالی لیوان را می بینند و بسیار مصمم هستند که این بدبینی و 

ناامیدی را به دیگران نیز منتقل کنند و به تعبیری انرژی طرف مقابل 

را نیز به شدت کاهش دهند. شاید حرف هایی که می زنند درست 

هم باشد. یعنی اتفاقا در بیشتر موارد آنچه می گویند اشتباه نیست 

ولی همواره همزمان توأم با بدبینی، بزرگ نمایی، سیاه نمایی و به رخ 

کشیدن کمی ها، کاستی ها و مشکلاتی است که بیان آن ها ضرورتی 

ندارد یا مشکلی را حل نمی کند جز این که به فرد مخاطب حس 

نامطلوبی را انتقال می دهد. این دسته از افراد به سختی می توانند 

هیجان مثبت ، رضایت مندی ، شور و شوق و مهربانی را تجربه کنند، 

چراکه مدام غر می زنند، شاکی هستند و تصور می کنند تمام دنیا بر 

ضد آن هاست.  معمولا از آب وهوای بد، رییس بداخلاق، بخت و اقبالِ 

نداشته ، وضعیت اقتصادی و تربیت خانوادگی خود شاکی هستند. 

آن ها به ندرت به سایر عوامل هم نگاه می کنند تا مثلا فقدان انرژی  

خلاقیت و کم همتی خود را مقصر بدانند و بدین گونه هم خودشان 

حال مساعدی ندارند و هم خودخواسته یا ناخواسته این حس و 

حال را به دیگران نیز منتقل می کنند. »قضاوت ها و دخالت ها«ی 

این گونه افراد حال آدم را خراب می کند، انگیزه ها را کاهش می دهد 

و حس خوب زندگی را می گیرد. لذا باید در معاشرت ها و مراوده های 

روزانه خود توانایی »تجزیه وتحلیل رفتار متقابل« را داشته باشیم تا 

در این حالت اگر فرد مقابل ما نمی تواند از خود رفتار مناسبی ارایه 

دهد و با دخالت ها و قضاوت ها و در ادامه سیاه نمایی ها و بدبینی ها 

حس و حال ما را خراب می کند او را به گونه ای مناسب و با کمترین 

حاشیه کنار بگذاریم و از تداوم ارتباط با او پرهیز نماییم. اهمیتی 

ندارد او کیست و چه نقشی در زندگی شما دارد. این فرد کسی 

است که همیشه غر میزند و می گویند این کار فایده ای ندارد و نتیجه 

نمی گیریم یا می گوید ایده هایی که مطرح می کنید می توانند بهتر 

از این هم باشند. وقتی شما درباره مساله ای احساس خوبی دارید  

چیزی که به هیچ وجه به آن نیازی ندارید بودن کنار یک فرد منفی 

اندیش است. مهم نیست چقدر حس مثبت داشته باشید، هم نشینی 

با فردی منفی اندیش حتی برای چند دقیقه می تواند موقعیتی شاد 

را تبدیل به شرایطی همراه با استرس، خشم و نارضایتی کند. بهترین 

روش برای جواب دادن به چنین فردی این است که در تله طرز فکر 

آن ها گرفتار نشوم و از آن ها فاصله بگیریم. گفتگو را به سرعت تمام 

کنید و بروید جایی که دستش به شما نرسد یا نتواند مجددا با شما 

ارتباط برقرار کند. این گونه می توانید به آتش منفی بافی او دامن 

نزنید. وقتی حرف هایش تمام شد به سادگی سرخود را به نشانه تایید 

تکان دهید و با یک خداحافظی بگویید وقت رفتن است. انجام این 

اقدامات بسیار اهمیت دارد، زیرا آن ها منتظر دیدن نشانه ای برای 

ادامه دادن بحث هستند. پس اگر بهانه دستشان ندهید، سریع تر 

می توانید آنجا را ترک کنید.

درحالی که افق پذیرش زائران در مشهد 

مقدس تا سال 1404 حدود40 میلیون نفر 

پیش بینی شده اما فعالان صنعت گردشگری 

معتقدند که ضعف صنعت حمل ونقل توان 

پذیرش چنین ظرفیتی را ندارد!

حوادثی که این روزها در جریان انتقال 

زائران پیش روی همگان قرار دارد و نبود 

بلیت در خطوط هوایی، ریلی و جاده ای 

خود گواه این مدعاست که این ناوگان 

برای حمل این تعداد زائر کمی خسته 

و ناتوان است.

لجبازی شرکت های هواپیمایی برای فروش 

بلیت، کمبود رام های قطار و هم چنین 

فرسودگی ناوگان جاده ای که هرروز بر سن 

آن افزوده می شود ازجمله موانعی است که 

برخی از سرمایه گذاری های دیگر مانند 

صنعت هتل سازی و یا سرمایه گذاری ها 

رفاهی را در این استان کاهش می دهد.

حمل ونقل لنگ می زند
رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 

کشاورزی خراسان رضوی در این رابطه 

اظهار می کند: مشهد مقدس در مقایسه 

با سرمایه گذاری ها و تقاضای سفری که 

دارد اما در حوزه زیرساخت های حمل ونقل 

ضعیف است.

محمدرضا توکلی زاده بابیان اینکه بی توجهی 

به نیازها و زیرساخت های لازم موجب 

شد  خواهد  گذران  سرمایه   دلسردی 

 به بازار می گوید: در حوزه زیرساخت ها

 به هر میزان که سرمایه گذاری و به این موضوع 

توجه شود لذا به اقتصاد گردشگری این 

استان کمک خواهد شد بر همین اساس 

باید چالش های این حوزه را جدی گرفت.

رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 

و کشاورزی خراسان رضوی: متاسفانه 

ظرفیت های موجود در بحث حمل ونقل 

نتوانسته در سال های اخیر متناسب با 

ظرفیت های موجود در بخش گردشگری 

استان ارتقا پیدا کند و عمده مشکلات 

امروز ما نیز متوجه همین حوزه است.

وی اذعان می کند: در مقایسه با میزان تقاضا 

ما با محدودیت هایی ازجمله قیمت گذاری 

دستوری، تحلیل رفتن ناوگان حمل ونقل 

مسافر به ویژه در بخش هوایی روبرو هستیم 

که به ویژه در مناسبت های مذهبی و ی 

ایام خاص مانند عید نوروز تبعات این 

کمبودها بیشتر به چشم می آید. 

وی اذعان می کند: ساماندهی زیرساخت های 

سفر به ارتقای اقتصاد گردشگری خراسان 

رضوی می انجامد اما مشکل شاخصی 

که در حوزه جابه جایی مسافر وجود دارد 

ضعف در این حوزه است.

توسعه نامتناسب
وی بابیان اینکه سرمایه گذاری های متعددی 

در دهه های اخیر در حوزه زیرساخت های 

اقامتی، تفریحی و رفاهی مشهد و استان 

متاسفانه  ادامه می دهد:  انجام گرفته 

ظرفیت های موجود در بحث حمل ونقل 

نتوانسته در سال های اخیر پا به پای نیاز 

این حوزه و ظرفیت های موجود در بخش 

گردشگری استان ارتقا پیدا کند و عمده 

مشکلات امروز ما نیز متوجه همین حوزه 

است.

توکلی زاده کاهش تعداد پروازها به مشهد 

را یکی از همین چالش ها عنوان کرده 

و می گوید: باوجود حجم بالای تقاضا 

این مسیر  در  پروازها  تعداد  هنوز  اما 

ساماندهی نشده و لذا دستگاه های نظارتی 

باید در این بخش ورود جدی داشته و بر 

مناسب سازی شرایط تاکید کنند، چون رویه 

 موجود به اقتصاد شهر مشهد، لطمه وارد 

می کند.

 رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن 

و کشاورزی خراسان رضوی : به موازات رشد 

هزینه ها، بهای خدمات حمل مسافر در بعضی 

بخش ها افزایش نیافته و شرکت هایی که در 

این حوزه فعال بوده اند، نتوانسته اند برای 

توسعه یا نوسازی، تامین مالی انجام دهند  

راهکار موجود نیز با برداشتن محدودیت  

قیمت گذاری و تابعیت آن از سطح تقاضای 

بازار یا اعمال حمایت های جدی تر دولت 

از فعالان این حوزه برای جبران هزینه های 

مازاد و اثرات تورمی است.

وی می افزاید: با توجه به آمارهایی که از 

استقبال گردشگران داخلی و خارجی 

استان خراسان رضوی و زائران مشهد  الرضا 

عنوان می شود، نمی توان نسبت به این 

موضوع منفعل عمل کرد.

رییس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و 

کشاورزی خراسان رضوی بخش خصوصی 

فعال در این حوزه را نیز گرفتار عوارض ناشی 

از قیمت گذاری های دستوری دانسته و 

ابراز می کند: به موازات رشد هزینه ها، بهای 

خدمات حمل مسافر در بعضی بخش ها 

افزایش نیافته و شرکت هایی که در این 

حوزه فعال بوده اند، نتوانسته اند برای 

توسعه یا نوسازی، تامین مالی انجام دهند  

راهکار موجود نیز با برداشتن محدودیت  

قیمت گذاری و تابعیت آن از سطح تقاضای 

بازار یا اعمال حمایت های جدی تر دولت 

از فعالان این حوزه برای جبران هزینه های 

مازاد و اثرات تورمی است.

ساماندهی گردشگران خارجی
عضو هیات رییسه اتاق بازرگانی خراسان 

رضوی ساماندهی و استانداردسازی سفر 

را در این استان بسیار ضروری می داند 

و به ما می گوید: سرمایه گذاری بسیار 

سنگین و باارزشی در حوزه گردشگری 

در استان خراسان رضوی و به ویژه شهر 

مشهد صورت گرفته و ازاین رو لازم است 

برنامه ریزی های لازم در راستای استفاده 

از تمام ظرفیت های این حوزه چه مسافران 

داخلی و چه گردشگران خارجی به طور 

صحیح و مناسبی انجام شود.

محمدحسین روشنک می گوید: اکنون 

زیرساخت های اقامتی خوبی در مشهد 

وجود دارد؛ اما در بخش حمل ونقل با 

چالش مواجه ایم.

وی بیان می کند: بسیاری از هتل های 

مشهد، پذیرای زائران و گردشگرانی از 

کشورهای حاشیه خلیج فارس هستند و 

ضروری است سازماندهی آنان را آژانس های 

دارای هویت عهده دار شوند تا به خوبی و 

به شکلی مطلوب از گردشگران خارجی 

میزبانی گردد.

وی یادآور می شود: متاسفانه در بعضی 

موارد، عدم همکاری و رقابت های مخرب 

موجب شده است، توفیق لازم در این 

خصوص حاصل نشود.

قیمت های دســتوری بلای جان 
سرمایه گذاری

 به گزارش تشویق برای سرمایه گذاران 

در حوزه سرمایه گذاری نیازمند مشوق های 

فراوان است لذا بسیاری از این کارشناسان 

بر این باورند که قیمت های دستوری و 

فرمایشی نمی تواند میل سرمایه گذاران را 

برای سرمایه گذاری افزایش دهد.

مدیر حمل ونقل ریلی رجا یکی ازجمله 

متصدیان صنعت حمل ونقل ریلی است 

که معتقد است برای جذب سرمایه گذاران 

باید از اعمال قیمت های دستوری اجتناب 

و بخش خصوصی را حمایت کرد.

علیرضا هاشمی عنوان می کند: به طور 

مثال قیمت بلیت قطار مشهد- سرخس 

سال گذشته 80 هزار ریال بوده که امسال 

به 10۵ هزار ریال رسیده، این در حالی 

است که قیمت واگنی که با آن مسافران 

جابه جا می شوند، هشت میلیون یورو 

است و این شرایط توجیه اقتصادی ندارد.

رییس هیات مدیره کانون حمل ونقل مسافری 

خراسان رضوی : هزینه تمام شده در این 

بخش به گونه ای است که سرمایه گذار 

از این حوزه فراری شده است، در سال 

1400 ناوگان اتوبوسرانی بین شهری 

استان با هزار و ۵00 دستگاه اتوبوس 

فعالیت می کرد که در حال حاضر این تعداد 

به 800 دستگاه کاهش پیداکرده است.

وی می گوید: قیمت این قطار به گونه ای 

است که اکوسیستم اقتصادی منطقه را 

به هم ریخته و موجب شده است حمل ونقل 

جاده ای تحت تاثیر قرار بگیرد و بسیاری 

از کسب وکارهای مرتبط با آن در مسیر 

جاده ای، فاقد صرفه اقتصادی باشند.

وی بابیان اینکه فضایی که در صنعت 

هوایی حاکم است در صنعت ریلی کشور 

نیز وجود دارد لذا ادامه می دهد: قیمت 

تکلیفی برای سفرهای ریلی منطقی نیست.

در این رابطه رییس هیات مدیره کانون 

حمل ونقل مسافری خراسان رضوی نیز بر 

این موضوع مهر تایید زده و اظهار می کند: 

هزینه تمام شده در این بخش به گونه ای 

است که سرمایه گذار از این حوزه فراری شده 

است، در سال 1400 ناوگان اتوبوسرانی 

بین شهری استان با هزار و ۵00 دستگاه 

اتوبوس فعالیت می کرد که در حال حاضر 

این تعداد به 800 دستگاه کاهش پیداکرده 

است.حسام آسیابان اذعان می کند: عمر 

متوسط ناوگان 1۳ سال است و عملا 

ناوگان بخش حمل ونقل جاده ای ما در 

وضعیت مطلوبی قرار ندارد.

قیمت های دستوری سرمایه گذاران را فراری می دهد

گردشگری مشهد قربانی حمل ونقل فرسوده 
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  مشاور
مردی که پس از اجاره واحد آپارتمانی 

 از مالکان شهرستانی آن را با آگهی

 در سایت دیوار به رهن واگذار می کرد و 

مبالغ میلیونی به جیب می زد در حالی با 

تلاش عوامل انتظامی کلانتری قاسم آباد 

مشهد به دام افتاد که شگردهای دیگر 

وی نیز برای کلاهبرداری های اینترنتی 

لو رفت.

بازداشت کثیف ترین مستاجر در 
مشهد

به دنبال صدور دستوری از سوی قاضی 

امینی )دادیار ارجاع ناحیه ۶ دادسرای 

عمومی و انقلاب مشهد( برای پیگیری 

پرونده کلاهبرداری از طریق رهن و اجاره 

یک واحد آپارتمانی در مشهد، بلافاصله 

گروهی از افسران کارآزموده انتظامی با 

هدایت و نظارت مستقیم سرهنگ احمد 

زمانی )رییس کلانتری قاسم آباد مشهد( 

وارد عمل شدند و به تحقیق میدانی 

پرداختند.بررسی های مقدماتی نیروهای 

انتظامی بیانگر آن بود که فردی از طریق 

آگهی سایت دیوار در دام کلاهبرداران 

اینترنتی افتاده و ده ها میلیون تومان 

برای رهن یک واحد آپارتمانی پرداخته 

است که مالک آن فرد دیگری بود.طولی 

نکشید که با شناسایی فرد آگهی دهنده 

ردزنی های اطلاعاتی آغاز شد و محل 

اختفای وی دریکی از واحدهای آپارتمانی 

لو رفت بنابراین گروهی از عوامل انتظامی 

وارد مجتمع مسکونی شدند اما کسی در 

واحد آپارتمانی را باز نمی کرد.از سوی 

دیگر نیروهای انتظامی که یقین داشتند 

متهم به کلاهبرداری در منزل مخفی شده 

است پس از هماهنگی های قضایی قفل 

واحد آپارتمانی را گشودند و در حالی 

متهم 4۵ ساله را دستگیر کردند که 

داخل اتاق پنهان شده و با جمع آوری 

لوازم منزل قصد ترک مشهد را داشت. 

با انتقال متهم به مقر انتظامی تحقیقات 

گسترده ای توسط ستوان خورشیدی 

)رییس دایره قضایی کلانتری( آغاز و 

مشخص شد که متهم مذکور علاوه بر 

واگذاری واحدهای آپارتمانی به رهن، 

فروش کالاهای دیگری مانند گوشی 

تلفن همراه، موتورسیکلت و غیره را نیز در 

سایت های واسطه گر آگهی کرده است. از 

سوی دیگر واکاوی درباره ابعاد این ماجرا 

بیانگر آن بود که متهم از حساب های 

بانکی همسر و خواهرش برای انتقال 

وجوه استفاده می کرد تا ردگیری نشود.

مرد 4۵ ساله در حالی توسط شاکی پرونده 

در مواجهه حضوری شناسایی شد که 

وی به واگذاری واحد آپارتمانی و گرفتن 

مبالغ ده ها میلیون تومانی اعتراف کرد. 

همچنین ادامه بررسی ها نشان داد که مالک 

آپارتمان دریکی از استان های دیگر کشور 

زندگی می کند.با انتقال متهم یادشده 

به ناحیه ۶ دادسرای عمومی و انقلاب 

مشهد مشخص شد که وی پرونده ای در 

شعبه 20۹ دادسرای مشهد دارد و بدین 

ترتیب تحقیقات قضایی در حالی ادامه 

یافت که شاکیان دیگری نیز با شنیدن 

ماجرای دستگیری متهم به دادسرا مراجعه 

کردند. در همین حال یک مقام انتظامی 

از شهروندان خواست چنان چه با این 

شیوه طعمه کلاهبرداری در فضای مجازی 

شده اند برای پیگیری و اعلام شکایت به 

کلانتری قاسم آباد مشهد مراجعه کنند.

مهرالمثل چیست؟
امینقاسمزادهکارشناسحقوقی

مهرالمثل اساسا زمانی مطرح می شود که مهریه به طورکلی تعیین نشده و 

این عدم تعیین می تواند  به هر دلیلی باشد ازجمله این که توافقی صورت 

نگرفته یا آنچه که به عنوان مهریه تعیین شده قانونی یا شرط عدم تعیین شده 

و یا طور کلی مشروع یا قانونی نباشد برای مثال مالی تعیین شده که ارزش 

قانونی یا مشروع نداشته باشد مثل مشروبات الکلی یا یه دانه کاه که هرگز 

موردحمایت قانون و شرع نیست.

هم چنین ازآنجایی که در نکاح دایم تعیین مهریه مشخص و معلوم الزامی 

نمی باشد و بدون تعیین مهریه نیز می توان نکاح دایم را جاری ساخت اما 

بعد از وقوع نزدیکی می بینیم که زن مستحق دریافت مهریه است و میزان 

این نوع مهریه ای که از قبل تعیین نشده باشد همان مهرالمثل است.

بنابراین از شروط دیگر استحقاق مهرالمثل علاوه بر عدم تعیین و مشخص 

نبودن یا مالیت نداشتن یا شرعی و قانونی نبودن مهریه، وقوع نزدیکی میان 

زوج و زوجه است و قبل از آن “مهرالُمتعه” خواهد بود. مهرالمثل نه تنها 

در صورت وقوع طلاق و شرایط پیش گفته بلکه در صورت فوت و احراز دو 

شرط قبل به زن تعلق خواهد گرفت یعنی در صورت عدم تعیین مهریه به 

هر دلیلی و وقوع نزدیکی و فوت مرد، زن مستحق مهرالمثل خواهد بود.

شرایط قانونی
الف ( به موجب ماده 1087 قانون مدنی ، ” اگر در نکاح دایم ، مهر ذکر 

نشده یا عدم مهر شرط شده باشد ، نکاح صحیح است و طرفین می توانند 

بعد از عقد مهر را به تراضی معین  کنند و اگر قبل از تراضی بر مهر معین 

بین آن ها نزدیکی واقع شود، زوجه مستحق مهرالمثل خواهد بود “. لذا 

همان گونه که در این ماده بیان شده است، یکی از موارد تعلق مهرالمثل 

به زوجه آن است که ضمن عقد نکاح، مهریه زن مشخص نشده است و یا 

شرط عدم مهر گردیده است و قبل از اینکه مهریه مشخص شود، زوجین 

باهم روابط زناشویی برقرار کنند ؛ که در این شرایط ، زن استحقاق دریافت 

مهرالمثل را خواهد داشت.با مراجعه به قانون مدنی کشورمان می توانیم 

موارد شرایط استحقاق مهرالمثل و میزان آن را بیابیم.

شرایط استحقاق
بر اساس ماده 1100 قانون مدنی، ” درصورتی که مهرالمسمی )مقصود 

مهریه ای است که طرفین میزان و نوع آن را به طور مشخص چه حین عقد 

چه بعدازآن با توافق یکدیگر تعیین کرده باشند، البته لازم به توضیح است 

که این مهریه اگر مال باشد نمی تواند مال متعلق به دیگری باشد که در 

این صورت مثلِ آن مال و یا قیمت آن به عنوان مهریه موردپذیرش قرار 

می گیرد مگر آن که آن دیگری رضایت دهد که مال متعلق به او به عنوان 

مهریه زوجین قرار گیرد.( مجهول باشد یا مالیت نداشته باشد یا ملک 

غیر باشد، در صورت اول و دوم مهرالمثل به زن تعلق خواهد گرفت.

به استناد ماده 10۹۹ قانون مدنی، ” در صورت جهل زن به فساد نکاح 

و وقوع نزدیکی، زن مستحق مهرالمثل است. ” بنابراین هرگاه عقد نکاح 

باطل باشد و زن از بطلان عقد نکاح بی اطلاع بوده  و نزدیکی نیز بین زن 

و مرد واقع شده باشد، مهرالمثل به زن تعلق خواهد گرفت.

مواد قانون مدنی در خصوص مهرالمثل

ماده 1087
اگر در نکاح دایم مهر ذکر نشده یا عدم مهر شرط شده باشد نکاح صحیح 

است و طرفین می توانند بعد از عقد مهر را به تراضى معیّن کنند و اگر 

قبل از تراضى بر مهر معین بین آن ها نزدیکى واقع شود زوجه مستحق 

مهرالمثل خواهد بود. 

ماده 1089
ممکن است اختیار تعیین مهر به شوهر یا شخص ثالثى داده شود در این 

صورت شوهر یا شخص ثالث می تواند مهر را هرقدر بخواهد معیّن کند. 

ماده 1090
اگر اختیار تعیین مهر به زن داده شود زن نمی تواند بیشتر از مهرالمثل 

معیّن نماید. ماده 10۹1. براى تعیین مهرالمثل باید حال زن از حیث 

شرافت خانوادگى و سایر صفات و وضعیت او نسبت به اماثل و اقران و 

اقارب و همچنین معمول محل و غیره در نظر گرفته شود. 

ماده 1093
هرگاه مهر در عقد ذکر نشده باشد و شوهر قبل از نزدیکى و تعیین مهر زن 

خود را طالق دهد زن مستحق مهر المتعه است و اگر بعدازآن طالق دهد 

مستحق مهرالمثل خواهد بود. 

حتما مشاهده کردید از وقتی کارت خوان های نان 

شماردرنانوایی ها رایج و راه اندازی شده است و مردم 

برای خرید نان مراجعه می کنند صاحب نانوا کارت 

را از مشتری می گیرد تا مقدار نان را برحسب تعداد 

به دستگاه کارتخوان وارد نماید و سپس از مشتری 

رمز را می پرسد ،مشتری نیز در حضور سایرمشتریان 

رمز کارت خود را بیان می کند و سپس هزینه نان کم 

شود و برهمان اساس نان تحویل مشتری می گردد. 

این موضوع طی ماه های اخیر مخاطرات فراوانی را 

به وجود آورده که ازقضا بارها هم تذکر داده شده است 

که مسوولان راهی برای عدم افشاء نام رمز کارت های 

بانکی اتخاذ کنند اما گویا تاکنون چاره ای پیدا نشده 

و نانوایی ها همچنان کارت های مردم را می گیرند و 

به ناچاررمزآنها هم از مشتری پرسیده می شود و در 

این میان رمز کارت مردم افشاء می گردد. 

 جوان11ساله ای به نام محمدعلی خسروی که 

طعمه یکی از سارقان در خیابان گاز مشهد شده 

است به همراه پدرش به کلانتری 41 مشهد مراجعه 

کرده است. او می گوید: سارق در صف نانوایی 

بیخودی سرش را بند می کرد و آمد پشت سرمن 

ایستاد و گفت : تو نوبت مرا بگیر تا من بیایم، او 

گویا کارت مرا دیده بود که ازچه بانکی است و رمز 

مراهم بعدا به حافظه اش سپرده بود وقتی نان 

گرفتم وازنانوایی قدری دور شدم او سراغ من آمد و 

گفت: پسرجان انگشترمرا تو پیدا کردی گفتم نه 

من به انگشتر شما چه کاردارم ، کجا بوده که من 

بخواهم پیدایش کنم؟ او گفت: چرا حتما انگشتر 

مرا تو پیدا کردی من باید جیب های تو را بگردم و 

آمد جیب های مرا گشت و در همین اثنا بعدا متوجه 

شدیم که کارت دیگری را درجیب من گذاشته بود 

که بعدا فهمیدیم کارت غیراست. من راهی خانه 

شدم و کارت را به مادرم دادم پس از20 دقیقه از 

کارت مادرم ۶0 هزار تومان برداشت شد، پیامک 

که آمد مادرم از خود پرسید این ۶0 تومان چیست؟ 

دقایقی طول نکشید که پیامکی دیگر آمد مبنی 

بااینکه یک میلیون و 200 هزار تومان از کارت 

انتقال یافته است آنجا بود که مادرم کارت بانکی 

خود را مشاهده کرد و دید که این کارت متعلق به 

او نیست بلکه به نام یلدا نیلوفراست و آنجا متوجه 

شدیم که کارت توسط سارق عوض شده و در جیب 

من گذاشته شده است و سارق دقیقا کارتی مشابه 

همان کارت ) بانک سپه( درجیب من گذاشته بود. 

پدر محمدعلی خسروی پسر11 ساله که طعمه 

سارق شده می گوید به کلانتری مراجعه کردیم که 

با تشکیل پرونده ما را به چند جا حواله دادند ازجمله 

آگاهی که کار به جایی نرسید و با هر کس در میان 

گذاشتیم گفتند اگر بخواهی پیگیر باشی تا حصول 

نتیجه ، فقط باید هزینه کنی ! حال درخواست من 

از مسوولین این است که برای این موضوع فکری 

بکنند و راه چاره ای بیابند تا مردم رمز کارت خود را 

در صف های نانوایی ها افشا نکنند تا سارقان از این 

وضعیت سو استفاده ننمایند.

تصادف پژو پارس و تریلی شنبه شب به مرگ پنج 

سرنشین سواری که عضو یک خانواده بودند انجامید.

سرهنگ حسین میش مست رییس پلیس راه خراسان 

رضوی گفت:افزود: حوالی ساعت ٢٠ امشب یک 

دستگاه پژو پارس در ٢٠ کیلومتری گناباد به قائن به 

دلیل انحراف به چپ با یک دستگاه تریلی برخورد کرد.

وی اضافه کرد: در این حادثه پنج سرنشین خودرو 

سواری که اعضای خانواده بودند، جان خود را از 

از رانندگان  دست دادند.سرهنگ میش مست 

خواست ضمن رعایت قوانین راهنمایی و رانندگی 

با سرعت مجاز در جاده های استان تردد کنند تا 

شاهد حوادث تلخ نباشیم.

افشای رمز کارت بانکی در نانوایی 

طعمه هایی که در صف نانوایی انتخاب می شوند 

مرگ دلخراش ۵ عضو خانواده در تصادف

مستاجر کلاهبردار مهمان زندان شد

ابراهیم ناظمی
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 تقدیر و تشکر مدیر عامل موسسه اعتباری ملل 
 از ابراز همدردی در سوگ شادروان 

حاج محمد رضا مروجی
تکتمصابریمقدمتهرانی

من لم یشکر المخلوق لم 

یشکر الخالق

خوشا آنان که باعزت ز گیتی 

بساط خویش برچیدند و 

رفتند 

ز کالاهای این آشفته بازار 

محبت را پسندیدند و رفتند

بزرگ  خداوند  آنچه  هر   

هیچ  می فرماید،  مقدر 

بنده ای را توان تفسیر آن 

نیست و بر آنچه که حکمت عالیه اش تعلق می گیرد، هیچ کس را 

جرأت تعبیر و تعدیل نخواهد بود لذا بر آنچه که می دهد شاکریم 

و بر نداده هایش صبر می کنیم.خالق یکتا را سپاسگزاریم که در 

غمناک ترین روزهای زندگانی مان ما را از نعمت حضور دوستان و 

سرورانی مهربان بهره مند ساخت که همدردی شان التیامی بود 

بر دل های داغدیده ما.بدینوسیله با شایسته ترین و عالی ترین 

عبارات؛ از عنایت و حسن توجه کلیه سروران عزیز و ارجمند، اقوام، 

خویشاوندان، دوستان و آشنایان، همکاران، مدیران محترم ارشد 

کشوری، قضات عالی رتبه، مدیران عالی شبکه بانکی که از لحظه 

شنیدن خبر درگذشت جانسوز بزرگ مردی مومن، متدین، صدیق، 

فداکار، صبور، خادم الرضا )ع( شادروان حاج محمدرضا مروجی 

قائم مقام فقید موسسه اعتباری ملل، با حضور در کنار خانواده و 

اقوام و همکاران و همچنین با حضور در مراسم تشییع ، تدفین و 

ختم و همچنین ارسال تاج گل، بنر، پیامک، تماس تلفنی و ... 

ما را مدیون لطف و غریق محبت خویش فرمودند و با ابراز لطف و 

محبت تحمل این داغ را بر ما آسان نمودند صمیمانه تقدیر و تشکر 

نموده و برای همه شما سروران ارجمند، اعزه و اجله جلیل القدر از 

خداوند رحمان سلامتی و طول عمر باعزت مسالت داریم. امیدواریم 

فرصتی حاصل گردد تا در مراسم شادی شما بزرگواران جبران قدوم 

ارزشمند شما برایمان فراهم گردد.

                                                                                والعاقبه للمتقین

                                                                               مدیرعامل موسسه اعتباری ملل

 مهندسی ارزش برای رسیدن به هدف
 در حوزه آب

مجید خروشی- نشست تخصصی نقش مهندسی ارزش در پروژه های 

عمرانی حوزه آب با حضور اساتید ملی و فعالان استانی در سالن 

اجتماعات شرکت آب منطقه ای خراسان رضوی برگزار شد.

در ابتدای این نشست علیرضا عامری قائم مقام مدیرعامل شرکت 

آب منطقه ای خراسان رضوی  ضمن خیرمقدم به مدعوین اساتید 

دانشگاهی،کارشناسان حوزه آبی در شهرداری و آب و فاضلاب 

گفت: طی کردن مسیر صحیح و کاربردی در جهت رسیدن به 

اهداف کمی و کیفی پروژه ها هدف اصلی مهندس ارزش است .

علیرضا عامری افزود: بهره صحیح از خدمات و توانمندی های 

داخلی در مهندسی ارزش در کشور موردتوجه جامعه هدف است 

و کنترل هزینه،بهره ورزی صحیح از منابع باید در اولویت قرار گیرد.

وی با اشاره به این که مهندسی ارزش در کنترل زمان و کیفیت پروژه 

نقش تاثیر گذاری دارد اظهار داشت: مهندسی ارزش با خرد جمعی 

به دنبال کیفی سازی و کنترل هزینه های ر پروژه های عمرانی حوزه 

آب است تا با خرد جمعی به نتیجه مطلوب دست یابد.

قایم مقام شرکت آب منطقه ای خراسان رضوی تاکید کرد: طی کردن 

مسیر صحیح علمی و پژوهشی هدف اصلی در برگزاری جلسات و 

سمینارها برای تشریح برنامه های مهندسی ارزش است.

رییس اتاق بازرگانی ایران و چین گفت: 

بانک مرکزی با روش های مدیریتی درست 

توانست بازار متلاطم ارز را کنترل و افت وخیز 

قیمت را مهار کند.

»مجید رضا حریری« در توضیح دارایی های 

ارزی ایران در خارج کشور، توضیح داد: 

بخشی از دارایی ها شامل ذخیره های ارزی 

بانک مرکزی و بخش دیگر پول های نفت  

گاز یا سایر فروش های کشور مانند کشور 

کره جنوبی است که تاکنون وصول نشده 

است.وی ادامه داد: پول های ذخیره شده 

در چین، جزو ذخیره ارزی بانک مرکزی 

بوده و قابل خرج مجدد نخواهد بود.

افزود:  ایران  بازرگانی  اتاق  این عضو 

همزمان با آغاز تحریم ها در سال 88 

نزدیک به 22 میلیارد یورو از ذخایر بانک 

 مرکزی که به عنوان پشتوانه پول ملی 

در نزد بانک های خارج از کشور ذخیره شده 

بود، به چین انتقال یافت تا از بازی های 

سیاسی کشورهای پرخطر در امان بماند.

حریری خاطرنشان کرد: از 2۳ میلیارد 

 دلار ذخیره شده در خارج از کشور، حدود

 ۶ میلیارد دلار آن از کره جنوبی وصول شده 

و ترتیبات وصول آن در حال کامل شدن 

است و همچنین تا چند روز آینده مقدمات 

انتقال 10 میلیارد دلار دیگر هم فراهم 

می شود.رییس اتاق بازرگانی ایران و 

چین با تاکید بر اینکه این ارقام در فضای 

فعلی اقتصاد کشورمان رقم های بسیار 

مهمی تلقی می شوند، ادامه داد: بانک 

مرکزی به عنوان فرمانده بازار ارز، زمانی 

می تواند اعمال فرماندهی کند که در بازار 

دخالت های به موقع برای تنظیم بازار ارز 

داشته باشد که مستلزم در دسترس بودن 

منابع ارزی است تا بازار را متعادل نگه 

دارد.وی اضافه مزد: این منابع ازجمله 

همین ۶ میلیارد یورو هنگامی که در اختیار 

بانک مرکزی قرار می گیرد، اجازه مدیریت 

مناسب تر برای تعیین قیمت بهینه ارز 

می دهد.حریری بابیان اینکه ما به یک 

نقطه باثبات تری در بازار ارز رسیده ایم 

گفت: نزدیک به چهار ماه است که قیمت 

ارز بین 48 تا ۵0 هزار تومان در حال 

بازی است و با توجه به پیش بینی هایی 

که دانه درشت های بازار ارز می کردند  

امسال باید نرخ 100 یا 120 هزار تومان را 

می دیدیم، اما با موفقیت هایی که در بازار 

نفت داشتیم و سیستمی که بانک مرکزی 

با روش مدیریتی خود اعمال کرده، بازار 

ارز دیگر بازار متلاطمی نیست.

رییس اتاق بازرگانی ایران و چین:

۱۰ میلیارد دلار دیگر درراه است

رییس کمیسیون عمران، حمل ونقل و ترافیک شورای 

اسلامی شهر مشهد گفت: تزریق مالی به پروژه ها 

باید بررسی شود. برخی پروژه ها در کمیسیون عمران 

بررسی می شد و اعلام کردند که 10 میلیارد تومان 

داده شود پل میرزایی انجام خواهد شد، پروژه ها 

نباید معطل این رقم باشد.

مجید نژاد حسین در ابتدای جلسه و در تذکری 

به شهردار اظهار کرد: شهردار قول داده بودند که 

تعدادی آسانسور و پله برقی  تا پایان شهریور نصب 

شود، چند روز دیگر شهریور تمام می شود و ما 

کنترل می کنیم که چه تعدادی نصب شده است. 

انتظار داریم تا پایان شهریور 20 دستگاه که قول 

داده بودند حتما انجام شود.

وی بیان کرد: مورد دیگر در زمینه تزریق مالی به 

پروژه ها است. برخی پروژه ها در کمیسیون عمران 

بررسی می شد و اعلام کردند که 10 میلیارد تومان 

داده شود پل میرزایی انجام خواهد شد، پروژه ها 

نباید معطل این رقم باشد.

نژادحسین با اشاره به رفع ایرادات طرح های تفصیلی 

تصریح کرد: این موضوع موجب پاسخگویی روان تر 

به مردم و درنتیجه درآمد بیشتر می شود. 22 درصد 

مناطق شهرداری بودجه خود را جذب کردند. شهردار 

باید پروژه های کلان عمرانی را تعریف کنند.

رییس کمیسیون عمران، حمل ونقل و ترافیک شورای 

اسلامی شهر مشهد بیان کرد: از سازمان عمران بابت 

نصب تابلوی روزشمار در پروژه شهید میرزایی و پل 

ده رود تشکر می کنم.

ادامه خلیل موحدی محصل، عضو شورای  در 

اسلامی شهر مشهد در تذکری اظهار کرد: از 21 

مرداد درخواست دادم لیست کمک به هیات ها و 

مساجد را داشته باشم اما تا امروز به دست من نرسیده 

است. احساس من این است که در حال لاپوشانی 

هستند. اگر دنبال این هستند مردم متوجه نشوند که 

مبالغ به پیمانکار سیاسی داده می شود مطرح کنند  

درحالی که دادن لیست یک روز بیشتر کار ندارد.

وی خطاب به شهردار گفت: جناب شهردار چند هفته 

است به معاونت شهرسازی شما گفتم تعدادی از 

پلاک های شهر را ستاره دار کردند و متوجه نشدیم که 

چه کسی این کار را انجام است. درگیری در خصوص 

لکه های خدماتی بین مشاور، آستان قدس و اوقاف 

است. پیگیری کنید تا حتما رفع شود. خودشان 

 دعوا را حل کنند، چرا مردم باید تحت فشار قرار 

بگیرند؟

کارخانه الکترواستیل ۵ ماه بعد از 

با  کارکرد.  به  آغاز  دوباره  تعطیلی، 

برای  کارخانه  دوباره ی  راه اندازی 

8۵0 کارگری که از 1۵ فروردین ماه 

بیکار شده بودند، شغل ایجاد شد.

واحد تولیدی الکترو استیل که از حدود 

به دلیل آتش سوزی  پنج ماه پیش 

مالی  تامین  با  است،  تعطیل شده 

فعالیت خود را آغاز کرد.

یک منبع کارگری در استان خراسان 

رضوی با تایید این خبر گفت: برای 

احیای این واحد صنعتی حدود 20 

هزار میلیارد ریال هزینه شده است.

وی اظهار داشت: این کارخانه برای 

8۵0 نفر اشتغالزایی داشته که در 

طول مدت تعطیلی کارخانه کارگران از 

مزایای بیمه بیکاری استفاده می کردند.

استیل  الکترو  کارخانه  گفت:   او 

جزء کارخانه های بزرگ لوازم خانگی 

است که انواع یخچال های خانگی و 

صنعتی و فریزر را تولید می کند، این 

واحد از برندهای مطرح استان و کشور 

است و از بخش های مهم شبکه توزیع 

کشور در حوزه یخچال به شمار می رود 

و بازار قابل توجه صادراتی نیز دارد.

وی اظهار داشت: به دنبال حادثه 

آتش سوزی دو سالن تولید لوازم خانگی 

و انبار کارخانه به طول کامل در آتش 

سوخت و همزمان بخشی از ساختمان 

خدمات پس از فروش این کارخانه نیز 

در آتش سوزی از بین رفت.این کارگر 

بابیان اینکه ازجمله مزایای راه اندازی 

کارخانه، ایجاد اشتغال و تامین بازار 

داخلی و خارجی است، در خاتمه افزود: 

تعدادی کارگر با شروع به کار آزمایشی 

مشغول به کارشده اند و قرار است کارخانه 

که روز 2۶ شهریور مراسم افتتاح آن 

برگزار شد، به مرور و همزمان بارونق 

گرفتن تولید، برای تعداد قابل توجهی 

از کارگران ایجاد اشتغال کند.

رییس کمیسیون عمران شورای شهر مشهد:

نباید معطل ۱۰ میلیارد تومان باشیم

۸۵۰ کارگر به کار بازگشتند

 شروع به کار دوباره کارخانه الکترواستیل 

  خبر

خبر




